
AG Public Health Ethik 
 
 
Beschreibung der AG / Description 

DE: Die Arbeitsgruppe „Public-Health-Ethik" setzt sich aus nationalen und internationalen 

Expert*innen und interessierten Wissenschaftler*innen zusammen. Sie ist eine gemeinsame 

Arbeitsgruppe der Akademie für Ethik in der Medizin (AEM) und der Deutschen Gesellschaft 

für Public Health (DGPH). Sie wurde 2021 mit dem Ziel gegründet, eine Public-Health-Ethik-

Perspektive in die Diskussionen über die Covid-19-Pandemie einzubringen und ihre 

Erkenntnisse in Debatten und politische Entscheidungsprozesse einzubringen. Die Covid-

19-Pandemie hat gezeigt, vor welch komplexen Herausforderungen politische 

Entscheidungsträger stehen, wenn sie unter Zeitdruck und Unsicherheit ethisch sensible 

Entscheidungen über gesundheitspolitische Maßnahmen treffen müssen.  

Die Arbeitsgruppe baut darauf auf und weitet ihre Arbeit auf alle Fragen der Ethik im Bereich 

der öffentlichen Gesundheit aus. Ziel ist es, die Perspektive einer bevölkerungsbezogenen 

Gesundheitsethik als wichtige Komponente neben anderen fachlichen Bewertungen in den 

wissenschaftlichen, politischen und öffentlichen Diskurs einzubringen. Dazu finden 

verschiedene Aktivitäten statt: Auseinandersetzung mit dem Feld der „Public-Health-Ethik": 

Welche Themen gehören dazu und inwieweit kann oder soll dieses Feld von der klassischen 

Bioethik und Medizinethik abgegrenzt werden? Welche ethischen Überlegungen und 

Methoden sind hier angebracht? Welche Ausbildungsziele sollten in der Public-Health-Ethik 

angestrebt werden? Wie sieht eine Zukunft aus, in der Public-Health-Ethik besser für die 

Beratung von Politik und Praxis genutzt werden kann? Welche Kompetenzen und 

Ressourcen sind hier wichtig? Ein weiteres Ziel ist die internationale Vernetzung im Bereich 

der Public-Health-Ethik. 

 

Gründungsmitglieder: Jan-Christoph Heilinger, Georg Marckmann, Peter Schröder-

Bäck, Verina Wild  

 

EN: The working group "Public Health Ethics" is composed of national and international 

experts and interested scholars. It is a joint working group from the German Academy of 

Ethics in Medicine (AEM) und the German Society for Public Health (DGPH). It was founded 

in 2021 with the aim of bringing a public health ethics perspective into discussions about the 

Covid-19 pandemic and contributing its findings to debates and political decision-making 

processes. The Covid-19 pandemic has shown the complex challenges that political 

decision-makers face in making ethically sensitive decisions about public health measures 

under time pressure and conditions of uncertainty.  



The working group is building on this and is expanding to any issues related to public health 

ethics. It aims to introduce the perspective of population-based health ethics as an important 

component, in addition to other professional assessments, in the academic, political and 

public discourse. Various activities are taking place for this purpose: Examination of the field 

of "public health ethics": which topics belong to it and to what extent can or should this field 

be distinguished from classical bioethics and medical ethics? What ethical considerations 

and methods are appropriate here? What educational goals should be pursued in public 

health ethics? What does a future look like in which public health ethics can be better used 

for advice in policy and practice? What competencies and resources are important here? 

Another goal is international networking in the field of public health ethics. 

 

Founding members: Jan-Christoph Heilinger, Georg Marckmann, Peter Schröder 

Bäck, Verina Wild 

 

Lead 

The working group is co-led by a group of researchers in the areas of Bioethics, Public 

Health Ethics and Philosophy. More info on their work and contact-information can be found 

below. 

Solveig Hansen (sohansen@uni-bremen.de) 

Jan-Christoph Heilinger (jc.heilinger@rwth-aachen.de) 

Georg Marckmann (georg.marckmann@med.uni-muenchen.de) 

Peter Schröder-Bäck (peter.schroeder-baeck@hspv.nrw.de) 

Verina Wild (verina.wild@med.uni-augsburg.de) 

  

Activities & further information 

Upcoming events will be announced here.  

Further information (e.g. members, past events and publications) can be found here. 

 

Contact  

If you would like to join the working group, please contact nele.utermoehlen@uni-a.de  
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